

Curriculum vitae of Laurent MUCCHIELLI



1/ Civil status

Born on May 25 1968 at Nice (France)

French nationality

Married, 4 children

2/ Qualifications

1989 : Law degree, University of Aix-Marseille III

1990 : Sociology degree, University of Paris 7

1996 : PhD in History of Social Sciences, École des Hautes Études en Sciences Sociales, Paris

2004 : « Habilitation à Diriger les Recherches » in Sociology, University of Paris 1, Sorbonne

3/ Main scientific occupations

Researcher at the *Centre National de la Recherche Scientifique* (CNRS)

Associate Professor at the University of Versailles Saint-Quentin en Yvelines

Head of the *Centre de recherches sociologiques sur le droit et les institutions pénales* (CESDIP)

Member of the directorial board of the French Sociological Association

4/ Research fields

Sociology of delinquent behaviors

Sociology of urban riots

Sociology of security and prevention policies

History of criminology and deviance' sciences

5/ Scientific distinctions

« Denis Szabo » Prize for the best scientific article published in the Canadian journal *Criminologie* in 2003.

Bronze medalist of the CNRS in 2006 (Sociology).

6/ Editorial responsibilities

Editor of *Questions pénales/Penal Issues*

Founder and associate editor of the *Revue d'histoire des sciences humaines*

Associate Editor of *Déviance et Société*

Associate Editor of *Socio-Logos. Revue de l'Association Française de Sociologie*

7/ Main issues in French

Histoire de la criminologie française, Paris, L'Harmattan, 1994 (edited by L. Mucchielli).

La sociologie et sa méthode. Les Règles de Durkheim un siècle après, Paris, L'Harmattan, 1995 (edited by L. Mucchielli and M. Borlandi).

La découverte du social, Naissance de la sociologie en France (1870-1914), Paris, Éditions La Découverte, 1998.

Le cas Spencer. Religion, science et politique, Paris, Presses Universitaires de France, 1998 (with D. Becquemont).

La société française en tendances, in collaboration with the Louis Dirn team (Henri Mendras), Paris, Presses Universitaires de France, 1998.

Familles et délinquances. Un bilan pluridisciplinaire des recherches francophones et anglophones, Paris-Guyancourt, Rapport pour la CNAF et le CESDIP, 2000.

Violences et insécurité. Fantômes et réalités dans le débat français, Paris, La Découverte, 2001 (2^{ème} éd. augmentée 2002).

Crime et sécurité : l'état des savoirs, Paris, La Découverte, 2002 (edited by L. Mucchielli and Ph. Robert)

Mythes et histoire des sciences humaines, Paris, La Découverte, 2004.

Le scandale des « tournantes ». Dérives médiatiques et contre-enquête sociologique, Paris, La Découverte, 2005.

L'élucidation des homicides. Contribution à la sociologie du travail des enquêteurs de police judiciaire, Guyancourt, CESDIP, Collection « Études et données pénales » n°97, juin 2005.

Quand les banlieues brûlent. Retour sur les émeutes de novembre 2005, Paris, La Découverte, 2006 (edited by L. Mucchielli and V. Le Goaziou), nouvelle édition revue et augmentée 2007.

Crime et insécurité : un demi-siècle de bouleversements. Mélanges pour et avec Philippe Robert, Paris, l'Harmattan, 2006 (edited by R. Lévy, L. Mucchielli and R. Zauberman).

Gendarmerie et délinquance : quelles évolutions dans la société française ?, Paris, L'Harmattan, 2007 (edited by L. Mucchielli).

8/ Issues in English (downloadable on www.cesdip.com)

- MUCCHIELLI (L.), 2004, Demographic and Social Characteristics of Murderers and their Victims. A Survey on a Département of the Paris Region in the 1990s, *Population*, 59 (2), p. 203-232.
- MUCCHIELLI (L.), 2004, Criminal investigations in homicide cases, *Penal Issues*, 16, p. 1-4.
- MUCCHIELLI (L.), 2005, CESDIP and Criminal Sociology in France, *Criminology in Europe. Newsletter of the European Society for Criminology*, 4 (2), p. 1, 17-19.
- MUCCHIELLI (L.), 2005, A research on Gang Rape Cases : Judicial Date and Sociological Analysis, *Penal Issues*, 16, p. 3-7.
- MUCCHIELLI (L.), 2006, Criminology, Hygienism and Eugenics in France (1870-1914): the medical debates on the elimination of « incorrigible » criminals, in BECKER P., WETZELL R., ed., *Criminals and their scientists. The history of Criminology in International Perspective*, Cambridge, Cambridge University Press, p. 207-230.
- MUCCHIELLI (L.), 2006, Some Aspects of Violence in Social Relations Deliberate Assault and Battery tried by a Paris Area Correctional Court in the year 2000, 17, p. 3-7.
- MUCCHIELLI (L.), 2007, Fall 2005: A Review of the Most Important Riots in the History of French Contemporary Society, *Journal of Ethnic and Migration Studies* (forthcoming).